

## المستخلص

### مستخلص أطروحة الماجستير في القانون الجنائي

عنوان الأطروحة: جريمة نشر الوثائق والمعلومات السرية وإفشائها - دراسة مقارنة

إعداد الطالبة: وعد بنت عبد الله الحارثي

إشراف الدكتور: مصطفى محمد بيطار

مشكلة الأطروحة: نظرًا للآثار العميقة والأضرار البالغة التي تلحق بالدولة وأفرادها جراء إفشاء أسرارها التي تمس أمنها واستقرارها، كان لزامًا على الدول فعل ما بوسعها لإيجاد حماية لأسرارها، فقد تطلب الأمر البحث في هذا الموضوع، ولا سيما مع صدور الأنظمة والقوانين الحديثة في السعودية التي تعنى بمثل هذه الجرائم، فقد صدر نظام عقوبة نشر الوثائق والمعلومات السرية وإفشائها في السعودية، مما يزيد الحاجة إلى البحث وإلقاء الضوء على هذا النظام، والمصلحة التي يهدف إلى حمايتها. منهج الأطروحة: المنهج الوصفي التحليلي المقارن.

#### أهم النتائج:

- 1- اتفاق كل من المنظم السعودي والمصري على أنواع هذه الأسرار التي يحظر إفشاؤها.
- 2- اتفاقهما على أنواع العقوبات الجنائية المقررة، وهي عقوبة القتل والسجن والغرامة، واختلافهما في تفاصيل إيقاع كل عقوبة.

#### أهم التوصيات:

- 1- تعديل اسم نظام "عقوبات نشر الوثائق والمعلومات السرية وإفشائها" إلى " نظام الجرائم الماسة بأمن الدولة.
- 2- أن يضيف المنظم السعودي للنظام عقوبة القتل، إضافةً لعقوبة السجن والغرامة، وذلك لجسامة الجرائم التي تمس أمن الدولة.

## Abstract

### **Abstract of the Master's thesis about the criminal law**

**Title of the Thesis:** Crime of publishing and disclosing confidential documents and information - a Comparative Study .

**Prepared by Student:** Waad Daughter of Abdullah Al Harthy.

**Supervised by Dr.:** Mostafa Mohamed Bitar.

**The problem of thesis:** In consideration of the deep effects and the material damages which occur to the country and its individuals due to the disclosure of its secrets, in respect of its security and stability. This issue requires the adoption of a penalty legal regulation for dealing with any unacceptable behavior, which leads to the disclosure of the country's documents and its confidential information. A penalty for the publishing and disclosing confidential information and in Saudi Arabia is issued, which increase the requirement of research and highlighting this law, and the interest which aimed to be protected.

**The curriculum of the thesis:** the comparative analytical descriptive curriculum .

### **The most important results**

1. Both the Saudi and Egyptian Legislators agreed upon the types of these secrets, which are prohibited to be disclosed.
2. They agreed upon the types of criminal penalties.

### **The most important recommendations**

- 1- The title of the Law of "the penalties of disclosing and publishing the confidential information and documents
- 2- The Saudi Legislator shall add a killing penalty to the law, in addition to the imprisonment and fines, for the material crimes relevant to the security of the State.